
گروه جامعه: بخش شمالی بلوار حمزه که 
به بلوار آزادگان می رسد با هدف پیاده مداری، 
سنگفرش و بهسازی شده و شهرداری کرمان 
شامگاه یکشنبه رسما و با برگزاری آئینی در 

محل پروژه، آن را افتتاح کرد. 
این  آسفالت  شده،  اجرا  که  طرحی  در 
جدیدی  مصالح  با  حمزه  بلوار  از  بخش 
پیاده رو  عرض  و  ارتفاع  و  شده  جایگزین 
همۀ  برای  تردد  که  کرده  پیدا  وضعیتی 
شهروندان از جمله گروه هایی مانند معلولان 
تا حدی تسهیل شده است. خودروها اما طبق 
روال گذشته می توانند به راحتی در این مسیر 

رفت وآمد داشته باشند. 
علی  پروژه،  این  افتتاح  مراسم  در 
رحیمی راد ـ شهردار منطقه 2 کرمان گفت 
که امیدواریم با تقاضای خود مردم و اهالی و 
کارشناسان، این بلوار به سمت و سویی برود 
بلوار حمزه  اینکه  برای  او  پیاده راه شود.  که 
خودروها  روی  به  کاملا  ارگ  میدان  مانند 
بسته شود اعلام آمادگی کرد و البته گفت که 

باید زیرساخت های آن فراهم شود.
محسن تویسرکانی ـ شهردار کرمان هم 
به همین چند  پروژه منحصر  این  گفت که 
حمزه(  )بلوار  بعدی  فازهای  و  نیست  متر 

حتما در دستور کار قرار خواهد گرفت.
در  فردای کرمان،  خبرنگار  گزارش  به 
سوی  از  خوبی  استقبال  با  که  مراسم  این 
در بخش  تویسرکانی  بود،  شهروندان همراه 
»یک سری  کرد:  اظهار  سخنانش  از  دیگری 
تا  بدهند  هم  دست  به  دست  باید  عوامل 
متفاوت  به صورت  را  کرمان  شهر  بتوانیم 
با  اتفاق  این  خوشبختانه  دهیم.  توسعه 
همراهی همۀ مسئولان در شهر در حال رقم 

خوردن است«.
همراهی  و  حمایت  از  قدردانی  با  وی 
اعضای شورای شهر کرمان اظهار کرد: »در 
مسئولیت  که  ماهی  چند  و  سال  یک  این 
شهرداری را دارم، هر موضوعی را که در شورا 
مطرح کردیم استقبال کردند و در کنار هم 
بودیم که امروز شاهد چنین اتفاقاتی هستیم. 
محترم  فرماندار  خنجری  آقای  از  همچنین 
تشکر می کنم که با تسهیل فرایندهایی که 
گونه ای  به  را  شرایط  دارند،  کار  دستور  در 
مهیا کردند که اخذ مجوزها و جمع بندی ها 
از روزانه کوتاه تر و بعضاً ساعتی شده است و 

تعامل در اوج خودش است«.
کارگران  و  کارکنان  از  شهردارکرمان 
شهرداری نیز قدردانی و اظهار کرد: »ما شاهد 
افتتاح این مسیر هستیم ولی شهروندان باید 
توجه کنند که زیبایی شهر ارتباط مستقیم 
با شهروندان دارد. امروز که شاهدیم خودروها 
به طور غیرمنظم در این مسیر پارک نیستند 

چه زیبایی خوبی دارد«.
خیابان  این  از  تصویری  »اگر  افزود:  وی 
شد  خواهند  متوجه  شود،  منتشر  جایی  در 
که این تصویر خاص بلوار حمزه شهر کرمان 

است«.
شهردار کرمان بیان کرد: »شهردار منطقه 
2 با سلیقۀ تمام این طرح را در بلوار حمزه 
بلوار  که  بودند  این  دنبال  به  و  کردند  اجرا 
تبدیل  شهر  در  متفاوت  محلی  به  حمزه 

شود«.
وی ادامه داد: »این پروژه منحصر به این 
چند متر نیست و فازهای بعدی )بلوار حمزه( 
قرار خواهد گرفت. در  حتما در دستور کار 
همین مسیر، پارک نظام مهندسی را داریم 

که بهسازی و ساماندهی آن تا چند روز آینده 
سرعت خواهد گرفت«.

تویسرکانی در بخش دیگری از سخنانش، 
خیابان  سنگفرش  پروژۀ  اینکه  بیان  با 
خواهد  شروع  آینده  روز  چند  در  گلبازخان 
شد، ادامه داد: »بهسازی کوچه های خاص در 

بافت تاریخی نیز در حال انجام است«.
مشارکت  با  »حتما  کرد:  تاکید  وی 
در  بسازیم  شهری  می توانیم  شهروندان 
پایتخت  خور  در  و  کرمان  بلند  خور نام 
مقاومت جهان اسلام و حاج قاسم عزیز و در 
خور کرمان مهمان نواز و دل عالم. همۀ این 

عناوین رسالت را برای ما سنگین می کند«.
وی اضافه کرد: »شهر کرمان نباید با سایر 
شهرها مقایسه شود بلکه باید مثل فرهنگ 

غنی مردم کرمان منحصر به فرد باشد«.
وی با بیان اینکه شعار ماست که کرمان 
»کرمان  کرد:  اظهار  می شود،  آباد  مردم  با 
زیست  باید  و  بشود  بانشاط  شهری  باید 
شبانه را در خود جای دهد و باید به قطب 
تبدیل  کشور  خارجی  و  داخلی  گردشگری 
»با  کرد:  خاطرنشان  تویسرکانی  شود«. 
این  دارد  وجود  شهر  در  که  ظرفیت هایی 

اهداف دست یافتنی است«. 

رفاه و امکانات کم شهر
فرماندار کرمان نیز در این مراسم با بیان 
هر  خوبی  پروژه های  مدت،  این  در  اینکه 
است،  شده  افتتاح  کرمان  شهر  در  یکشنبه 
گفت: »امیدواریم مردم به موقع عوارض خود 
از  پروژه ها  از هزینه های  بپردازند. بخشی  را 
محل عوارض است. وقتی به موقع پرداخت 
کارهای  می توانند  شورا  و  شهرداری  شود 

بیش تری در شهر انجام دهند«.
شهر  فعلی  امکانات  و  »رفاه  افزود:  وی 
کرمان متاسفانه در شأن مردم و دیار حاج 
قاسم نیست اما بضاعت فعلا همین است و 
بتوانیم  همراهی،  و  همفکری  با  امیدواریم 

پروژه های بیش تری اجرا کنیم«. 

تداوم انسان محوری
کمیسیون  رئیس   - چناریان  حسین 
بودجه شورای شهر کرمان نیز در این آئین 
اظهار کرد: »با تغییر رویکردی که در انجام 
پروژه های شهری اتفاق افتاده است امیدوارم 
رویکرد  با  متعددی  پروژه های  شاهد  که 

انسان محوری در شهر باشیم«.
دقت  با  شهری  »پروژه های  افزود:  وی 
نظر  و  مطالعه  شهر  شورای  و  در شهرداری 
می شود  گرفته  آن  دربارۀ  هم  متخصصان 
منابع  و  بودجه  در  به محدودیت  توجه  با  و 
سعی می شود عدالت اجتماعی و محله  ای نیز 

رعایت شود«.
وی ادامه داد: »شهر کرمان وسعت زیادی 

دارد. امیدوارم رعایت عدالت محله ای بشود و 
پروژه ها به گونه ای توزیع شود که همۀ مردم 

از آن لذت ببرند«. 
چناریان بیان کرد: »نگران بودیم که آیا 
بودجۀ سال گذشته محقق می شود؟ باید به 
شهردار محترم و معاونان و شهرداران مناطق 
و همۀ همکاران ایشان خسته نباشید بگوییم 
مالی موفق عمل  منابع  تامین  که در حوزۀ 

کرده اند«.
وی با بیان اینکه معتقدیم شهر کرمان به 
نگاهی شجاعانه و جسورانه نیاز دارد، افزود: 
»در شورای ششم و حتی پنجم این تحول 
داشته  شهر  به  بلندی  نگاه  که  شد  ایجاد 
باشیم و خوشبختانه این اتفاق افتاد به ویژه 
در دورۀ مدیریت آقای تویسرکانی چند چند 
آن  جملۀ  از  که  شد  انجام  شجاعانه  اقدام 
اشاره  زنگی آبادی  شهید  تقاطع  به  می توان 
کرد که ایشان این پروژه را با ارادۀ خودشان 
به شورا ارائه و شورا هم حمایت کرد و انجام 

شد«.
شهر  شورای  بودجه  کمیسیون  رئیس 
هم  آسفالت  حوزۀ  »در  داد:  ادامه  کرمان 
اقدامات خوبی رخ داده و در زمینۀ حمل ونقل 
عمومی هم قرار است امسال اتفاقات خوبی 
رخ بدهد که امیدواریم رضایتمندی مردم را 

به دنبال داشته باشد«.

نظرخواهی از دانشگاهیان
شهردار منطقه 2 کرمان نیز با عذرخواهی 
از کسبه و اهالی این محله گفت: »از طرف 
خودم و مجموعۀ شهرداری از کسبه و اهالی 
می کنم  عذرخواهی  حمزه  بلوار  ساکنان  و 
بابت مشکلاتی که در مدت اجرای این پروژه 

با آن مواجه شدند و با سعۀ صدر آن را تحمل 
است  تجاری  معبر  این  حال،  هر  به  کردند. 
و کسبه انتظار داشتند زودتر پروژه به پایان 
برساند نتیجۀ کار اما به گونه ای شد که همه 

راضی هستند«.
وی با بیان اینکه این پروژه در دوره های 
بود،  شده  برنامه ریزی  و  طراحی  گذشته 
موجب  که  دلایلی  از  »یکی  داد:  توضیح 

آقای  دیدگاه  کنیم  شروع  را  پروژه  ما  شد 
تویسرکانی شهردار محترم است که همیشه 
گوشزد می کنند که ما باید کارهای نشدنی 
را انجام دهیم، باید متفاوت باشیم و کارهای 
انجام  را  ندادند  انجام  دیگران  که  سختی 
دهیم. ما می توانستیم این بلوار را مثل سایر 
معابر شهری، آسفالت و جداول را رنگ آمیزی 
بگوییم  و  کنیم  نصب  آن  در  چراغ  چند  و 
اجرا  را  طرح  این  اما  است  شده  بهسازی 
کردیم که بگوییم سلیقۀ ما متفاوت است و 
می خواهیم بهترین ها را برای شهروندان انجام 

دهیم«.
وی افزود: »آقای شهردار بسیار بر المان ها 
تاکید  منطقه  این  در  شهری  مبلمان  و 
داشتند. گوی های سنگی که در رفیوژ میانی 
بوده  ایشان  خود  ایدۀ  شده  جانمایی  بلوار 

است«.
وی سپس اظهار کرد: »استادان دانشگاه 
باید نظر بدهند که این طرح چگونه است و 

چه تاثیراتی دارد«.

امید به پیاده راه شدن
شهردار منطقه 2 کرمان بیان کرد: »این 
پیوست  یک  شده،  طراحی  که  وقتی  پروژه 
فرهنگی و اجتماعی داشته است. ما معضلات 
معبر  این  در  اجتماعی  ناهنجاری های  و 
زمانی  از  انتظامی،  نیروی  گفتۀ  به  داشتیم. 
و  بهره برداری رسیده معضلات  به  پروژه  که 
همچنین،  است.  یافته  کاهش  ناهنجاری ها 
تاثیری که این طرح بر رفتار ترافیکی شهر 
بوده  محسوس  داشته  عمومی  افکار  بر  و 

|است«.
ما می خواستیم  اینکه  بیان  با  رحیمی راد 
بهسازی به گونه ای باشد که ورود خانواده ها 
باشیم، گفت:  داشته  این محدوده  به  را هم 
با تقاضای خود مردم و اهالی و  »امیدواریم 
کارشناسان، این بلوار به سمت و سویی برود 
که پیاده راه شود؛ مشابه اتفاقی که در میدان 

ارگ افتاده است«.
وی ادامه داد: »این آمادگی وجود دارد که  
که در آینده ای نزدیک به سمت پیاده سازی 
این محور هم برویم البته زیرساخت های آن 

باید فراهم شود«.
کرد:  بیان  کرمان   2 منطقه  شهردار 
ما  از  پرتکراری  سوالات  پروژه  این  »دربارۀ 
پرسیده شده از جمله اینکه چرا بلوار حمزه و 

چرا سنگفرش و از این دست مسائل. نخبگان 
و کارشناسان باید دربارۀ آن نظر بدهند. ما 
که  کنیم  استفاده  مصالحی  از  کردیم  سعی 
سال ها  و  باشند  زیبا  و  داشته  طولانی  عمر 
آن  برای  مشکلی  و  باشد  بهره برداری  مورد 

پیش نیاید«. 
بلوار  طرح  هزینۀ  کل  »شاید  افزود:  وی 
حمزه به ۱۵ میلیارد تومان نرسیده باشد که 

در بودجۀ ۱400 میلیاردی منطقه دو ناچیز 
است و یک پروانه در همین معبر هزینه را 

پوشش داده است«.
شهر  شورای  محترم  »اعضای  گفت:  وی 
همین  به  محدود  طرح ها،  نوع  این  گفتند 
که  داریم  آمادگی  هم  ما  و  نباشد  منطقه 

مشابه این پروژه را اجرا کنیم«.
وی در بخش دیگری از سخنانش اظهار 
کرد: »سال گذشته با همت شورا و شهردار 
محترم و همکاران، بودجۀ شهرداری منطقه 

دو را ۱00 درصد محقق کردیم«.
وی افزود: »پروژه های خوبی برای امسال 
داریم و سعی بر این است مشابه این پروژه در 

سایر مناطق شهر نیز اجرا کنیم«.
وی با بیان اینکه بلوار حمزه نقطۀ عطفی 
در پروژه های شهری کرمان بوده است، گفت: 
»بوستان نظام مهندسی را با همین کیفیت 
و سلیقه اجرا خواهیم کرد و تا مدتی دیگر به 

بهره برداری می رسد«.

تاکید بر توسعۀ انسان محوری
دکتر کورش افضلی ـ عضو هیات علمی 
و  معماری  دانشکده  رئیس  و  دانشگاه 
این  در  نیز  کرمان  آزاد  دانشگاه  شهرسازی 
و  کرد  دفاع  شهرداری  پروژۀ  این  از  مراسم 
فضای  که  است  این  شهر  »منطق  گفت: 
اجتماعی داشته باشد و شهری که فقط برای 

عبور و مرور و معاش باشد شهر نیست«.
وی افزود: »باید این نوع فضاهای شهری 
و  تعامل  تا  شود  داده  گسترش  شهر  در 
گفت وگو و پذیرایی و تماشا و بیرون آمدن 

از خانه را ترویج کنند«.
چنین  سالۀ   60 سابقۀ  به  اشاره  با  وی 
رویکرد و پروژه هایی در شهرهای دنیا ادامه 
انسان  به  داریم که در شهرها  نیاز  داد: »ما 
احترام بگذاریم و شهری که به انسان احترام 

بگذارد دارای شهرسازی است«.
هر  در  کرمان  »شهر  کرد:  اظهار  افضلی 
پنج منطقۀ شهری باید فضاهایی مشابه بلوار 

حمزه را داشته باشد«.
سال  پایان  تا  »امیدوارم  کرد:  بیان  وی 
فضاهایی مشابه ارگ و بلوار حمزه در شهر 

کرمان به ۱0 مورد برسد«.
عضو هیات علمی دانشگاه افزود: »با یک 
این  بگوییم  می توانیم  کامل  نباشید  خسته 
شهرسازی که در بلوار حمزه شده شهرسازی 
زیرساخت  دارای  و  انسان محور  و  پایدار 

اجتماعی است«.
زیرساخت های  توسعۀ  بر  تاکید  با  وی 
»شهرداری  افزود:  شهر  در  اجتماعی 
معابر  آسفالت  زمینۀ  در  زیادی  تلاش 
مردم  حق  آسفالت  است.  داده  انجام  شهر 
فرش  به  آسفالت  اندازۀ  به  شاید  ولی  است 
و  داریم  نیاز  پیاده  عابران  پای  زیر  کردن 
گذاشته احترام  شهروندان  به  کار،  این   با 

می شود«.
روزهای  کرمان  شهرداری  است  گفتنی 
را  پروژه  و هر  افتتاح  را  پروژه هایی  یکشنبه 
پروژۀ  می کند.  نام گذاری  شهید  یک  نام  به 
عباس  شهید  نام  با  حمزه  بلوار  بهسازی 

شجاعی افتتاح شد.
در این مراسم محمدحسین محمودشاهی 
هنرمند کرمانی به اجرای موسیقی پرداخت. 
استندآپ  درویشیان پور  میثم  همچنین، 
کمدین نیز در پایان بخش اول مراسم به اجرا 
پرداخت. نقی زاده مجری مراسم افتتاح پروژۀ 

بلوار حمزه بود. 
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نشاط شهری و زیست شبانه در کرمان
شهردار کرمان در مراسم افتتاح رسمی پروژۀ بهسازی بلوار حمزه مطرح کرد؛

اسما پورزنگی آبادی

 شهردار منطقه 2 کرمان: آمادگی داریم بلوار حمزه پیاده راه شود                 فرماندار کرمان: رفاه و امکانات کرمان در شأن مردم نیست

 رئیس کمیسیون بودجه شورا: پروژه ها با دقت مطالعه و نظر متخصصان هم گرفته می شود

 رئیس دانشکده معماری دانشگاه آزاد: در هر پنج منطقۀ شهر باید فضاهایی مشابه بلوار حمزه ایجاد شود


